
B e s t y r e l s e s m o d e t
den 4. Oktober 1918
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Det kgl. danske Landhusholdningsselskab.

Til Stede var Præ sidenterne K am m erherre Carl Bech, 
P rofessor T. Westermann  og Lensgreve F. Moltlce. Af Be- 
styrelsesraadets M edlemmer var m ødt: G aardejer Hans  
Andersen, P roprietæ r P. Andersen, Professor, Veterinær- 
fysikus B. Bang, P rofessor B. Bøggild, Landbrugslæ rer 
Chr. Christensen, P roprietæ r C. Grut-Hansen, P roprietæ r 
C. Hansen, F orstander J. K. Jensen, P roprietæ r V. Jesper
sen, K am m erherre N. Juel, F orpagter H. Juncker,  F o r
pagter 0 . J. Knipschildt, Inspektor J. P. Leegaard, P ro 
prietæ r P. Olufsen, H ofjægerm ester C. Sehestedt-Juul, 
F orpag ter Selchau-Hansen, Forpagter G. F. Schroll, F o r
pagter Chr. Sonne , H ofjægerm ester A. Tesdorpf, K am 
m erherre J. Baron Wedell-Neergaard  og P roprietæ r J. 
Willumsen.

K am m erherre Carl Bech, der ledede Modet, udtalte 
nogle M indeord over F ab rikan t P. Nordsten, Hellerup, og 
F orstander V. Storch, der er afgaaede ved Doden, hvorefter 
E rnæ ringsraadets Form and, Godsejer Moesgaard-Kjedsen, 
der paa Præsidiets Anm odning var kom m et til Stede, gav 
forskellige Meddelelser, efter hvilke der fortes en livlig 
Diskussion.



D e t  l a  n d ø k o  n  o ni i s k e © r i f t s b u r e a u .  
Professor W esterm ann  meddelte, a t det var Selska
bet, som oprindelig havde taget In itiativet til det i 1910 
nedsatte Udvalg for O prettelsen af el landøkonom isk Drifts- 
bureau og afholdt de ikke ubetydelige Udgifter, der var 
forbundne m ed Udvalgets Arbejder. E fter a t Rigsdagen 
for F inansaaret 1918— 19 h a r bevilget et Beløb af 12,000 
Kr. til Bureauets Oprettelse og Drift, e r dette fra  F o raaret 
1918 traad t i V irksom hed og h a r  indtil videre faaet sine 
egne Lokaler Biilowsvej 46, 1. Sal, K øbenhavn V.

Saaledes er da denne Sag, som saa m ange andre Sager 
før den, efter a t være forberedt af Selskabet, fø rt ud i 
Livet som en selvstændig Institution, hvis V irksom hed 
i Hovedsagen bekostes af Staten, m en adm inistreres af 
et Udvalg, valgt af Selskabet, De sam virkende danske 
Landboforeninger, De sam virkende danske H usm andsfor
eninger, Andelsudvalget og Det statistiske Departem ent.

E fter Anm odning af Udvalget, hvis F orm and er P ro 
fessor T. Westermann,  h a r Professor O. H. Larsen  erk læ 
ret sig villig til a t overtage Overledelsen af Bureauet sam 
tidig med, at L andbrugskand idat Ivar Dokken,  tidligere 
R egnskabsfører i Odense Omegs Landboforening, er an 
taget som Leder af det daglige Arbejde og som Udvalgets 
Sekretær.

K onsulenten, der skal bo i K øbenhavn eller i Byens 
um iddelbare Nærhed, h a r bl. a. følgende Virksom hed: 
Indsam ling og B earbejdning af R egnskabsm ateriale, Med
virkning ved U darbejdelsen af den aarlige B eretning sam t 
andre Offentliggørelser fra  B ureauet; Rejser til Foreninger 
og Enkeltm æ nd, som staar eller som kan  kom m e til at 
staa i Forbindelse m ed Bureauet, og som h a r Brug for 
K onsulentens M edhjælp ved R egnskabernes Planlægning 
og Gennemførelse; M edvirkning ved Ledelsen af de a a r
lige Forhandlingsm øder m ed Regnskabsførerne; M edvirk
ning ved Udarbejdelsen af de Regnskabsbøger, Skem aer 
og Vejledninger, som udgives af B ureauet, sam t ved B u
reauets øvrige A rbejder for Regnskabsføringens alm inde-
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lige F rem m e i Landbruget. Endelig skal Konsulenten va
retage Udvalgets alm indelige Sekretær- og K asserervirk
somhed. Konsulentens Begyndelsesløn er 4000 Kr., den 
stiger i Løbet af 7 Aar til 0000 Kr., hvorefter Lønnen fast
sættes ved F orhand ling  mellem Udvalget og Konsulenten.

F or R egnskabsaaret 1916— 17 er der bearbejdet 75 
Landbrugsregnskaber, fordelte paa 6  Foren inger i L an 
dets forskellige Egne. E jendom m ene er i Bearbejdelsen 
grupperede saavel foreningsvis som i S tørrelsesgrupper, 
og der er foretaget Undersøgelser over L andbrugets K api
talforhold, Arealets Benyttelse, H østudbyttets Størrelse, 
M ælkeydelsen pr. Ko, Prisforholdene, B ruttoudbytte, 
D riftsom kostninger og D riftsresultat. Beretningen er try k t 
og udsendt i E fteraaret 1918. F o r Aaret 1917— 18 h a r 
B ureauet T ilsagn om Regnskabsm ateriale fra  16 F o ren in 
ger, hvoraf de 11 h a r sam arbejdet m ed Udvalget siden 
F oraaret 1917, m edens de andre først er traad t i S am ar
bejde med B ureauet fra  F oraaret 1918. D er er try k t nye 
Oplag saa vel af Form ueregnskab som af Ilusboldnings- 
lister og Arbejdslister, endvidere er der udarbejdet og 
try k t »Plan og Regler for Landbrugsregnskabsføringen '/. 
ved Sam arbejde med Udvalget for det landøkonom iske 
D riftsbureau« og Skem aer til Brug ved Staldgødningens 
Vurdering og Gødningsudgifternes Fordeling paa M arkaf
grøderne, sam t tryk t en Bog til Aarsopgørelse.

Til Regnskabsm ødet paa L adelund L andbrugsskole 
i M arts M aaned 1917, hvortil der var indbudt af Udvalget, 
deltog ca. 10 Foreninger og paa Modet i Aar, der lige
ledes afholdtes i M arts, var ca. 15 Foreninger repræ sen
terede. Det varede i 3 Dage, og der blev gennem gaaet 
baade Form ueregnskab og 2 forskellige Aarsopgørelser 
sam t indgaaende drøftet forskellige Vurderings- og Forde- 
lingsspørgsm aal.

I Ju n i og Ju li M aaneder i Aar h a r Konsulent Dokken 
besøgt forskellige R egnskabsforeninger her i Landet, og 
i den sidste Halvdel af August h a r han  rejst i Norge og

T id s s k r i f t  fo r  L a n d ø k o n o m i  1918, 37
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Sverige for a t studere Landbrugets Regnskabsvæsen og 
landøkonom iske Driftsundersøgelser.

For F’inansaaret 1919— 20 h ar Udvalget søgt om et 
S tatstilskud af 15,000 Kr.

O p r e t t e l s e  a f  e n  L a n d b r u g s s k o l e  p a a 
F æ r ø e r n e .  Sekretær Herlel: Som m eddelt i Selskabets 
sidste Aarsberetning, anm odede Landbrugsm inisteriet Sel
skabet om at erklæ re sig om en Indstilling, hvori det fæ rø
ske Lagting andrager Justitsm inisteriet om, at der forStats- 
kassens Regning paa Gaarden Kjælnæs iK ollefjord m aa bli
ve oprettet en Landbrugs- og H usholdningsskole m ed F o r
søgsstation. Til a t behandle Sagen nedsatte Selskabet et 
Udvalg af S tatskonsulent K. Hansen  (Form .), S tatskonsu
lent F t . Hansen, F orstander ./../. Hansen, Lyngby, K ontor
chef Flensborg, Hedeselskabet, den tidligere Sorenskriver 
paa Færøerne, Herredsfoged H elm s, Holbæk, og F iskeri
d irektør Mortensen. N aar den sidste blev medtaget, var 
Grunden den, at Selskabet tæ nkte sig M uligheden af, at 
det kunde være ønskeligt ogsaa at undersøge, om m an 
ikke skulde søge at faa U ndervisning i F iskeriforhold lagt 
ind under Skolen, idet L andbrug  og F iskeri paa F æ r
øerne griber stæ rkt ind i hinanden.

I Jun i M aaned m odtog Selskabet fra dette Udvalg en 
udforlig og meget instruk tiv  Betæ nkning om Sagen. Ud
valget gør først Rede for de tidligere førte F orhandlinger 
om Oprettelsen af en Landbrugsskole paa F'æroerne, om 
disses Klim aforhold og Landbrugsforhold m. v. Det frem 
hæ ver stæ rk t Betydningen af, a t der bliver oprettet en 
Landbrugsskole, da en saadan  m aa anses for en nødven
dig Forudsæ tning for en Reform af det færøske L an d 
brug. Det slutter sig til T anken  om, at der søges oprettet 
en Forsøgsstation, en H usholdningsskole og eventuelt en 
Fiskeriafdeling til Landbrugsskolen, sam t at denne op
rettes for Statens Regning. Dette begrundes udførlig. D er
næst kom m er Udvalget ind paa L æ rerkræ fterne og disses 
Uddannelse, som selvfølgelig m aa være baade teoretisk — 
helst saaledes som den gives paa Landbohøjskolen —  og



praktisk, og Udgifterne til U ddannelsen m aa delvis re fun
deres de, der efter indsendt Ansogning kan kom m e i Be-

X .

tragtning, af Staten. Skoletiden bør stræ kke sig over 2  

Vintre m ed en m ellemliggende Sommer, og Skolen u nder
lægges en særlig Styrelse, hvis M edlem m er form entlig 
passende kan  vælges dels af Lagtinget, dels af L andbo
foreningen, og m ed Am tm anden som selvskreven F o r
m and. Der bør endvidere søges ansa t en Dyrlæge, som 
Øerne for Tiden savner, m ed fast T ilknytning til Skolen. 
Hvad endelig Skolens Beliggenhed angaar, er Udvalget 
næ rm est stem t for, a t den bliver ved Thorshavn.

Udvalget henstiller, a t hele P lanen  og alle dens De
tailler gøres til Genstand for en indgaaende Drøftelse m el
lem R epræ sentanter for de færøske In teresser og Fagm æ nd 
hernede. Disse F orhandlinger bør efter Udvalgets Skøn 
indledes og forberedes ved, at 2 å 3 Udsendinge herfra  
re jser til Øerne, dels for at gøre sig næ rm ere bekendt 
m ed de E jendom m e, som der kan  være Tale om at vælge 
imellem, dels for at drøfte Sagen i store Træ k m ed Befolk
ningen deroppe. D ernæ st vil det form entlig være hen 
sigtsmæssigt, a t en færøsk Delegation i Løbet af E ftersom 
m eren rejser herned, for at Sagen i sine Detailler kan  blive 
endelig planlagt, hvorefter den endelige Indstilling til Be
villingsm yndighederne kan  indsendes.

Selskabet sendte straks denne Betæ nkning til M ini
steriet m ed sin Anbefaling. Særlig henledte det M iniste
riets O pm æ rksom hed paa Ønskeligheden af, at der i Som
m erens Løb blev sendt nogle Sagkyndige til Færøerne, og 
henstillede, a t hvis M inisteriet kunde tiltræ de dette F o r
slag, der da snarest m uligt blev truffet Bestemmelse om, 
hvem  der skulde rejse til Færøerne. Dette bevirkede, at 
paa Justitsm inisteriets Anm odning rejste 3 af Udvalgets 
M edlemmer, d ’IIrr. S tatskonsulenter K. og Fr. Hansen  
sam t F iskerid irek tør Mortensen i Juli M aaned til F æ r
øerne.

S tatskonsulent K. Hansen, der efter Præsidiets Opfor
dring var kom m et til Stede, gav forskellige Oplysninger
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om Færøernes Landbrug, der den Dag i Dag væsentlig 
befinder sig paa det sam m e Standpunkt, som det danske 
L andbrug befandt sig paa for 150 Aar siden. Det er 30— 40 
Aar siden, a t Fæ ringerne første Gang frem satte Ø nsket om, 
at der blev oprettet en Landbrugsskole paa Øerne, og 
Gang paa Gang h a r de re jst Kravet herom , uden at det, 
som bekendt, h idtil har ført til noget. Men nu m aa der 
handles, nu  m aa Sagen tages op. Im idlertid  er de Mænd, 
som i Somm er besøgte Færøerne, nu, efter a t have under
søgt Forholdene, kom ne til den Anskuelse, a t der af fo r
skellige Grunde m aa ventes noget, før m an gaar til Sko
lens Oprettelse. Fæ ringerne m aa først faa Interessen vakt 
for de landøkonom iske Frem skrid t, først m aa der gives 
dem  faglig Vejledning, begyndes med en m indre F o r
søgsvirksom hed, korte Kursus, landøkonom iske Foredrag 
m. v., før der kan tænkes paa en regelmæssig, planlagt 
Landbrugsskole-U ndervisning. De her skitserede F o r
holdsregler m aa gaa forud, før m an skrider til Skolens 
Oprettelse. Men Sagen bor, som sagt, nu tages op med 
Energi, saa der om et Aar paa Rigsdagens Bord kan  ligge 
et detailleret Forslag om, hvorledes Sagen bør gribes an.

S e l s k a b e t s  J u b i l æ u m s f e s t  d e n  29.  J a n .  
1 9  19. K am m erherre Bech: Onsdagen den 29. Jan . n. A. 
h a r Selskabet bestaaet i 150 Aar. Spørgsm aalet om, hvor
ledes Selskabet skal fejre sit Jubilæ um , ligger altsaa nu 
for. —  Selskabets Ilundrcdaarsfest blev fejret den 7. 
Juli 1869 under den 11. danske L andm andsforsam ling i 
København. Den nævnte Dag samledes paa den kongelige 
Skydebane i København en talrig  Skare af Selskabets M ed
lem m er tilligem ed en Del Indbudte, og efter at Udvalget 
for Oprettelsen af et Fond til Landm æ nds U ddannelse 
havde overleveret Selskabet Gavebrevet til Fondet, begav 
Forsam lingen sig til Skydebanens Festsal, hvor Middagen 
indtoges. Talen for Selskabet holdtes af Selskabets Be
skytter, Kong C hristian IX, og i T aler og Sange hy lde
des Selskabet paa festlig Maade. — Selskabets 125 Aars 
Jubilæ um  fejredes den 27. Jun i 1894 under Landm ands-
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forsam lingen i Randers. Først afholdtes der en Frokost, 
hvortil alle Selskabets M edlemmer, L andm andsforsam 
lingens Komité, dens udenlandske Gæster m. 11. var in d 
budte. Selskabets Præsident, K aptain la Cour ho ldt her 
Talen for Selskabet. Sam m e Dag afholdtes endvidere en 
Festm iddag, i hvilken en stor Del af Selskabets M edlemmer 
deltog, og hvor Hovedtalen for Selskabet holdtes af L and
m andsforsam lingens Præsident, K am m erherre Liittichau. 
U nder M iddagen uddeltes 3 P ræ m ier af det N. F. M unch’- 
ske  Legat til de 3 F abrikanter, de var tildelte. —  Idet 
Præ sidiet gaar ud fra, a t B estyrelsesraadet er enig med 
det i, a t Selskabet paa højtidelig Vis fejrer sit 150 Aars 
Jubilæ um , m ener det dog, at m an  paa Grund af Tidens 
Alvor indskræ nker sig til en Form iddagsfest, til hvilken de 
af Selskabets M edlemmer, der ønsker det, selvfølgelig h a r 
Adgang. Ved Festen, som m an haaber Selskabets Be
skytter, Hs. Majestæt Kongen, vil beære m ed sin N æ r
værelse, h a r Præsidiet tæ nkt sig, a t der skulde holdes en 
T ale og afsynges en Kantate, endvidere at der skulde h o l
des et kort Foredrag om Selskabets V irksom hed i de fo r
løbne 150 Aar, sam t at der eventuelt skulde uddeles 3 
Æ respræ m ier a f Gammeleje-Legatet, en Sag der vil kom m e 
fo r paa et senere P u n k t af Dagsordenen, sam t optages 2 
»bestandige Medlemmer« af Selskabet; R epræ sentanter for 
forskellige Institu tioner og Foreninger, m ed hvilke Sel
skabet s taar i nøjere Forbindelse, skulde indbydes til F e
sten. —  Præ sidiet ønsker nu at erfare Bestyrelsesraadets 
Mening herom .

Præsidiets Forslag blev tiltraad t af Bestyrelsesraadet 
med den Tilføjelse, at der efter den officielle Del af Festen 
skal afholdes en uofficiel, tvangfri Middag, til hvilken de 
af Selskabets M edlemmer, der ønsker det, kan tegne sig. 
Alle Selskabets M edlem m er vil senere faa tilstillet en Med
delelse om de paatæ nkte Festligheder.

L a n d h u s h o l d n i n g s s e l s k a b e t s  l i  i s t  o- 
r i e. Sekretæ r Hertel meddelte, at Præsidiet gerne vilde 
have drøftet LTdgivelsen af denne m ed Bestyrelsesraadet,



m en da det af Hensyn til Forberedelserne var for sent a t 
udskyde Behandlingen til Mødet i Dag, havde Præsidiet 
selv m aattet tage Bestemmelse. Det var da vedtaget, a t 1. 
Hefte a f forste Bind. der skrives af Professor Arup, og 
1. Hefte af andet Bind, der udarbejdes af Sekretær Her- 
tel og vil behandle de sidste 50 Aars Historie, skal fore
ligge færdige til Jubilæet. Hvor stort Heftet af det første 
Bind vil blive, kan  ikke siges endnu, m en Heftet af andet 
Bind vil udgøre ca. 200 Sider. Værket vil bringe Billeder 
af Kongerne, der h a r regeret siden Selskabets Oprettelse 
og alle h a r været dets Beskyttere, af Selskabets P ræ siden
ter, Sekretærer, Kasserere, nuvæ rende og tidligere Konsu
lenter sam t af Mænd, der særlig har virket i og for Sel
skabet, endvidere af et Præsident- og et Bestyrelsesmøde, 
af Selskabets Medailler, Sølvbægre, Medlemsbreve, D iplo
m er m. v. Den tilbageblevne Del af Bogen vil udkom m e, 
saa snart det lader sig gøre. I B idrag til Dækning af Ud
gifterne er der foreløbig indkom m et et Beløb af 12,650 
Kr. Hvad Udsendelsen af de 2 H efter angaar, kan m an jo 
gaa en af 2  Veje: enten udsende dem paa selve Jubilæum s- 
dagen eller nogen Tid før. Præsidiet foreslaar det sidste. 
—  Det vedtoges, a t Udsendelsen skal finde Sted ca. 14 Dage 
før Festen.

H e n v e n d e l s e  t i l  M e d l e m m e r n e  o m  a t  
v i r k e  f o r  I n d m e l d e l s e  i S e l s k a b e t .  —  Paa 
Præsidiets Vegne foreslog K am m erherre Bech, at der 
m ed den Lejlighed som Selskabets forestaaende 150 Aars 
Jubilæ um  frem byder, af Bestyrelsesraadet og Præsidiet 
blev rettet en Opfordring til M edlem m erne om at virke for 
Indm eldelse af nye Medlemmer. Dette vedtoges. H enven
delsen findes optagen i næ rvæ rende Hefte af Tidsskriftet.

L a n d b r u g e t s  F æ l l e s r e p r æ s e n t a t i o n .  
K am m erherre Bech meddelte, at paa et Møde i F ebruar 
M aaned d. A. af Form æ ndene for samtlige L andboforen in
ger blev der udtalt Ønsket om Dannelsen af en C entral
organisation for det danske L andbrug i Overensstem m else 
med et paa Mødet frem lagt udførligt LTdkast til Vedtægter
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for en saadan Fællesrepræ sentation. Man frem hævede bl. 
a., at Landbrugsorganisationerne navnlig i de senere Aar 
havde arbejdet spredt og uden fornødent Sam m enhold, og 
at Tidens Alvor i høj Grad m aner til Sam arbejde af L and
brugets O rganisationer.

Foranlediget heraf rettede De sam virkende danske 
Landboforeninger en Forespørgsel til De sam virkende 
danske H usm andsforeninger, Andelsudvalget og Selskabet, 
om de vilde vælge R epræ sentanter til paa et Møde at 
drøfte den saaledes rejste Sag, idet de tilføjede, a t de ikke 
havde haft T id og Lejlighed til en nøjere Drøftelse af E n 
kelthederne i det paa Form andsm ødet frem lagde Udkast 
til Vedtægter, hvorfor de eventuelt forbeholdt sig at fore- 
slaa Æ ndringer i Forslaget. Paa denne Henvendelse sva
rede H usm andsforeningerne, at da de m ener, »at L and
bruget u nder de nuvæ rende Forhold  er tilstrækkelig re 
præ senteret ved det nu siddende Landbrugsudvalg, der 
ved sin Sam m ensætning m aa siges at tage ligeligt H en
syn til Landbruget«, ønsker de ikke nu at drøfte Spørgs- 
m aalet om en Fællesrepræ sentation, m en de er »ikke uvil
lige til paa et senere T idspunkt at tage Sagen om en F æ l
lesrepræ sentation op til Drøftelse paa Grudlag af ligelig 
Repræsentation. Da de 2 andre O rganisationer svarede, 
a t de gerne vilde deltage i den foreslaaede Forhandling, 
indbød De sam virkende L andboforeninger dem  til et Møde 
her i Selskabet den 29. Maj i Aar. Som Selskabets R epræ 
sentanter m ødte K am m erherre Bech, Professor W ester- 
m ann  og Sekretæ r Hertel.

E fter a t K am m erherre Bech ko rt havde refereret 
Mødets Forhandlinger, meddelte han, at i Henhold til 
disse indgik De sam virkende danske L andboforeninger 
m ed en Henvendelse til Regeringen om, at det staaende 
Landbrugsudvalg  af 1917 m aatte blive suppleret med Re
præ sentan ter for Andelsudvalget og Selskabet —  som b e
kendt bestaar det af 13 Repræ sentanter, nemlig 5 valgte 
af Landboforeningerne, 5 valgte af H usm andsforeningerne 
sam t Prisreguleringskom m issionens 3 landbrugskyndige
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M edieminer. Paa denne Henvendelse svarede Indenrigs
m inisteriet under 17. August, a t Anm odningen h a r været 
forelagt det staaende Landbrugsudvalg, m en da der ikke 
indenfor dette h a r  kunnet opnaas Enighed om Sagen, kan 
M inisteriet ikke foretage sig yderligere i den.

Endvidere m eddelte K am m erhere Bech, a t den 30. 
Septem ber modtog Selskabet fra  Andelsudvalget en In d 
bydelse til a t lade sig repræ sentere ved et Mode Torsdagen 
flen 24. O ktober af R epræ sentanter for De sam virkende 
danske L andboforeninger og H usm andsforeninger, An
delsudvalget og Selskabet for at drøfte Spørgsm aalet om 
en Fællesrepræ sentation paa et noget andet, ikke saa kom 
pliceret Grundlag som del af L andboforeningerne fore
lagte. —  Det vedtoges efter nogen Diskussion, at Selska
bet skal deltage i F orhandlingerne om en Fæ llesrepræ sen
tation for Landbruget, men a t Selskabet selvfølgelig ikke 
eventuelt tiltræ der en saadan Fæ llesrepræ sentation, før Sa
gen paany h a r været behandlet i den sam lede Bestyrelse.

Paa Forslag af Præ sidiet valgte Bestyrelsen F orpag
ter A. P. Damsgaard-Sørensen, B jellerup Ladegaard, til 
Medlem af B e l ø n n i n g s u d v a l g e t  i Stedet for 
Godsinspektør Tilem ann, der ønskede at fratræ de, og 
det vedtoges a t foreslaa Selskabets M edlemmer at vælge 
E tatsraad  Jørgen Larsen  til Medlem af Bestyrelsen 
for » F o n d  t i l  L a n d m æ n d s  U d d a n n e l s e «  i 
Stedet for E ta tsraad  P. Feilberg, som ønskede at udtræ de 
af Fondets Bestyrelse. Den ledende Præ sident bragte de 
to H errer, der fratraad te , Selskabets T ak for deres Virk 
somhed.

Paa Præ sidiet Vegne m otiverede K am m erherre Bech 
et Forslag  om at uddele SÆ respræ m ier af G a m m e l e j e -  
L e g  a t  e t  sam t et Forslag om, at Bestyrelsen foreslaar 
Generalforsam lingen i H enhold til Lovenes § 3 a t optage 
2 » b e s t a n d i g e  M e d l e m m e r « .  Begge Forslagene 
vedtoges.

Selskabets Kasserer, L andbrugskandiat H. M. K nud
sen, frem lagde derefter F  o r  s 1 a g t i 1 V i r  k s o m  h  e d  s-



p 1 a n o g B u d g e t  for Aaret 1. April 1919 til 31. M arts 
1920. Forslaget vedtoges til Fremlæggelse paa den kom 
m ende Generalforsam ling.

E t a t s r  a a d H a r a l d  H o l m e ’s o g  H u s t r u  
A n n a  H o l m e  f ø d t H e b e r  t ’s L e g a  t. — Sekretær 
Hertel erindrede om, at »Tidsskrift for Landøkonom i« i 
Hefte 4 alt havde bragt en Meddelelse om, at E ta tsraad  
H olm e  og H ustru  havde oprettet et Testam ente, i Følge 
hvilket deres efterladte Kapital m ed enkelte Undtagelser 
og Indskræ nkninger skal tilfalde et Legat, der er henlagt 
under Landhusholdningsselskabet og hvis Renter skal u d 
deles »til værdige og træ ngende ugifte Døtre af eller E n 
ker efter L andm æ nd uden for Bondestanden, der h a r v ir
ket som saadanne paa Sjælland«. E fter E tatsraad inde H ol
m e’s Død i Jan u a r d. A. traad te Testam entet i Kraft, og 
Boet blev taget under B ehandling af D irektør i Bikuben, 
Sophus Btilow, og H erredsfuldm ægtig K. Petri i Roskilde 
som executores testam enti m ed O verretssagfører E. Biilow  
som Boets Kurator.

E fter E tatsraad inde Holmes Død blev hendes E jen 
dom Risbyholm (tidligere Benzonseje) solgt i F o raaret til 
K reatureksportør N. P. Nielsen for 935,000 Kr. Købesum 
men blev erlagt kontant. E jendom m en h a r et H artkorn  
af mellem 64 og 65 Tdr. og et Areal a f ca. 519 Tdr. Ld., 
hvoraf 468 Tdr. Ld. Ager, 32 Tdr. Ld. Eng og 14 Tdr. Ld. 
Skov. Legatet vil træ de i Kraft i Løbet af Aaret 1919. 
Hvor stor den endelige Legatkapital vil blive, kan endnu 
ikke angives nøjagtigt, men m an  fejler næppe meget ved at 
anslaa den til ca. 900,000 Kr. og den aarlige Renteindtægt 
til 40 å 45,000 Kr. I Testam entet var enhver Legatportion 
sat til 200 Kr. aarlig, m en i Legatets Fundats, der nu h a r  
faaet allerhøjeste Stadfæstelse, er det paa Selskabets H en
stilling tilladt det at forhøje Legatportionerne til 500 Kr. 
aarlig. Selskabet er nem lig gaaet ud fra, a t 500 Kr. nu 
om trent svarer til de 200 Ivr., som Legatportionen blev sat 
til i 1896, da Testam entet blev oprettet. Da en Del n æ r
m ere angivne Personer skal have en eller flere Legatpor-
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tioner saa længe de lever, faar Selskabet foreløbig ikke 
alle Legatportionerne a t uddele. I alt skal der tilfalde de 
indsatte Legatnydere 43 Portioner, saa Selskabet foreløbig 
vil faa ca. 40 Portioner til Uddeling.

Den sidste Sag paa D agsordenen: D e t  d a n s k e  
L a n d b r u g s R e p r æ s e n t a t i o n i U d l a n d e t  u d 
gik af Dagsordenen, da forskellige Oplysninger, Præsidiet 
havde m ent at kunne bringe, endnu ikke var modtagne.


